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CONSELL ORDINARI DE LA ZONA 05 (Balàfia i entorns) 
Sessió ordinària realitzada el 15 de febrer de 2023, al Centre Cívic de Balàfia. 
 
Assisteixen a la reunió:   
 
Entitats, Plataformes i Grups: 
EBASP Balàfia i Secà de Sant Pere; Grup municipal Ciutadans; ABS Balàfia-Pardinyes-Secà;  
“Asociación Watani para la Libertad y la Justícia”; Grup municipal PSC; Escacs Balàfia; Vocalia de la 
Dona de Balàfia; Associació de Veïns Balàfia; ABS Onze de Setembre; i Escola CTI FP Mecànica. 
 
Persones:  
Carla Aritzeta; Noemí Fernández; Teresa Boira;  Ángel Pérez; Mireia Vila; Josep Ma. Pujal; Mourad 
El Boudouhi; Diego Garcia; Jaume Sellés; Núria Arànega; Jesús Nogués; Jordi Borràs; Isabel Sáez; 
Jeroni Marin; Àngel Montull; Carlota Rodríguez; Toni Baró; Natàlia Piñol; Rosa Castillo; Janina 
Ballesté; Miguel Ángel Cruz; i Rosaura Tomàs.  
 
Per l’administració municipal: 
Miquel Pueyo, Paer en Cap; Jordina Freixanet, regidora de la zona 05 i presidenta del Consell;  

Marta Gispert, regidora de Participació i vicepresidenta del Consell; Teresa Farré, de Serveis Socials 

municipals; Núria Arànega, tècnica del Pla Educatiu d’Entorn; i Cristina Saiz; Glòria Vicens, Sogues 

Sendra i Ignasi Portet, de l’Àrea de Participació Ciutadana.  

Miquel Pueyo, Paer en Cap, dona la benvinguda a tots els presents i passa la paraula al sots-

inspector Xavier Serra del cos de Bombers de la Generalitat de Catalunya, que ens explica les 

xerrades de prevenció d’incendis a les llars. Bombers de la Generalitat de Catalunya ens presenten 

unes xerrades informatives per tal d'implementar la cultura de la prevenció d'incendis a la llar. 

Aquestes, estan destinades tant a entitats i associacions com a la ciutadania en general. Les dues 

xerrades que duen a terme són: 

1-Tanca la porta al foc, té com a objectius una vegada iniciat l'incendi saber el que hem de fer per 

no posar-nos en risc. 

2- Prevenció d'incendis a la llar, té com a finalitat treballar les causes que provoquen els incendis i 

treballar els hàbits que les provoquen. 

Cal tenir en compte que segons les estadístiques hi ha 12 incendis en habitatges al dia, el 80% de 

morts en incendis són a les llars i, el col·lectiu més afectat són les persones > 65 anys. 

Per acabar, ens faciliten el correu electrònic, per si algú està interessat en alguna de les xarrades 

que ofereixen: bombersprevencioincendis@gmail.com 

Seguidament, els representants de l'Acció comunitària del CAP Balàfia-Pardinyes-Secà de Sant Pere, 

fan una breu presentació de les activitats que realitzen: 

Àngel Pérez, fisioterapeuta. Comenta que des del Cap s’han incorporat figures professionals noves 

i realitzen activitats amb grups de persones per patologies derivades pels metges i infermers, a la 

vegada que també treballen amb els cuidadors. 

Mireia Vila, psicòloga. Explica que volen actuar des d’un marc biopsicosocial i sobretot per 

prevenció i promoció de la salut, en el meu seu cas, amb el benestar emocional i la salut mental. En 

el cas de la seva companya la Tere, seria tota la part nutricional, hàbits saludables, etiquetatge i 
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millora en general de l’alimentació i qualitat de vida; i l’Àngel seria la part física, com a 

fisioterapeuta que és, també el tema de fragilitat, etc. S’ha volgut treballar molt més la salut 

comunitària.  

A continuació, Marta Gispert, regidora de Participació i vicepresidenta del Consell de Zona05 

agraeix la intervenció dels representants del CAP i del Cos de Bombers de la Generalitat de 

Catalunya. Explica que per tal que els Consells siguin més horitzontals i comunitaris, i a la vegada, 

més integradors, es proposa canviar la distribució organitzativa del Consell. El format de consell 

s’intentarà, en la mesura que sigui possible i, segons les condicions de l’espai, que sigui circular per 

tal que ens vegem tots els participants. A més, informa de la nova provisió d’un altaveu Bluetooth 

i inalàmbric, tipus de maleta amb dos micròfons (un de diadema), per equipar la sala d’actes. Totes 

aquelles entitats que ho desitgin, en el moment que demanen la reserva de la respectiva sala 

d’actes, també podran reservar aquest material; i que s’han anat instal·lant desfibril·ladors en tots 

els centres cívics per ampliar la cardioprotecció a la ciutat. Ara s’està fent formació a les diferents 

persones responsables dels centres cívics i a les diferents entitats vinculades. 

Tot seguit, Jordina Freixanet exposa la memòria i previsió d’actuacions municipals a la zona: 1- s’ha 

incrementat la vigilància als voltants de l’Escola Oficial d’Idiomes, tot i això, com que encara queda 

un petit problema d’incivisme, s’està valorant  amb l’escola posar videovigilància interna; 2-  als 

clots a la zona entre el carrer de Ciutadella i l’Av. Marimon, s’ha enviat un inspector per a fer-ne 

una valoració; 3- la petició de reposició d’un arbre al c/Verge dels Desemparats, ho valoraran des 

de la secció de jardineria i es planificarà per la propera plantació de l’any vinent; 4- està previst 

ampliar un tram de la vorera i que es reparin zones d’asfalt que estan picades del carrer Corts 

Catalanes; durant aquest any 2023 s’ampliarà la vorera de Corts Catalanes entre Garrotxa i 

Noguera, aprofitant la renovació de la xarxa d’aigua potable i de clavegueram; 5- el manteniment 

del Bosquet de Balàfia formarà part de la ruta de neteja de l’empresa concessionària de neteja 

(ILNET); 6- ja està inaugurat  l’àrea d’esbarjo per a gossos dels Jardins Francesc Solana; 7- s’està 

executant el primer tram del carril bici entre Plaça França i C/Laureà Figuerola, fins al Manel de 

Montsuar; 8- s’iniciaran les obres al carrer Penedès on renovarem la xarxa d’aigua potable i 

aprofitant aquesta reforma també s’ampliarà la vorera, revisarem el clavegueram, l’enllumenat i 

farem millores en l’accessibilitat;  9- al carrer Valls d’Andorra s’havia de construir una vorera davant 

de l’Escola Pinyana-Balàfia, però la licitació del projecte ha quedat deserta i en aquests moments 

hem refet el projecte i torna a estar en exposició pública, per tant, tornarà a iniciar-se la licitació de 

l’obra; 10- el trasllat de l’Escola Pinyana-Balàfia, només sabem que ha de ser durant aquest curs i 

estem en permanent diàleg amb els SSTT d’Educació esperant que ens donin el vistiplau; 11- està 

pendent el manteniment de les piscines de Balàfia; 12- els clots de l’aparcament de l’Institut Torre 

Vicens, ho farà la BAI (Brigada d’Acció Immediata); 13- el projecte de Patis Oberts, que es fa des de 

l’àmbit de Participació i l’Equip Comunitari, ha tingut molt èxit; 14- felicitar el 50è aniversari de 

l’Associació Veïnal de Balàfia per les activitats que han fet al barri; i 15- la gespa de la Unió Esportiva 

Balàfia, gràcies a una subvenció de la Diputació de Lleida, es podrà canviar aquest estiu. 

Jordina Freixanet dona pas a Ignasi Portet, tècnic de Participació Ciutadana que explica les tasques 

realitzades del grup dinamitzador.  Explica que són espais que depenen dels Consells de Zona i des 

d’on es fa un treball més periòdic i amb una dinàmica més comunitària i corresponsable. Són espais 

oberts i canviants i on cadascú aporta idees des de la seva expertesa i coneixement, per tant, anima 

que si algú està interessa en formar part es pot posar en contacte mitjançant la Regidoria de 

Participació. En aquesta zona, fa un any que es va presentar el Grup Dinamitzador on es van recollir 

propostes per un hipotètic futur de l’edifici de l’Escola de Balàfia. Les persones que s’han incorporat 

des de llavors fins ara són: Jeroni Marin (veí), Jordi Borràs (Escacs Balàfia), Natàlia Piñol(AV), 
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Rosaura Tomàs (Dona Balàfia), Jaume Abelló en substitució de la seva companya Alba Lucas (Ilersis) 

i Mohamed (Associació Nostàlgia). 

Membres del grup dinamitzador expliquen alguns el projectes: 

Jesús Nogués, professor i veí del barri explica el projecte "Obrim els patis”. El projecte es va 

plantejar perquè hi havia  la problemàtica que els adolescents saltaven al pati de l’escola els caps 

de setmana per poder jugar a futbol i també perquè no hi havia espais suficients per poder practicar 

l’esport a la zona de Balàfia, especialment a la part vella. Aquest any els patis l’obren de forma 

rotatòria set voluntaris i també ha servit per a crear xarxa entre gent del barri. S’ha obert un total 

de  24 caps de setmana. També s’han organitzat dues festes on va haver-hi handbol, tenis taula, 

una gimcana esportiva, ludoteca, recital de poesia, etc...és una manera d’obrir el pati a tota la 

ciutadania, no solament als adolescents, ja que també hi van les famílies. 

Natàlia Piñol, membre de l’Associació Veïnal de Balàfia i veïna, ens explica el projecte de rutes 

saludables que s’ha proposat: una seria per totes les places en nom de dona de Balàfia, ja des de 

Dona Balàfia, fa uns quatre anys, es va fer  una proposta d’una ruta teatralitzada seguint totes les 

places que tenen nom de dona feta per voluntàries que es van disfressar de la protagonista del nom 

de la plaça i tota la història d’aquesta dona; i l’altra seria per  donar a conèixer la part de l’Horta 

que toca a Balàfia i la flora. 

 

Torn de preguntes i/o propostes: 

Mourad El Boudouhi, “Asociación Watani para la Libertad y la Justícia. Vol saber que s’ha fet a nivell 

pràctic per aquesta zona a part del que fa el grup dinamitzador. 

Josep Ma. Pujal, representant del Consell de Ciutat. Agrair el suport als mercats municipals i 

proposa que es faci el mateix de cara al Mercat de Balàfia. Insisteix en la millora de la zona antiga 

del barri quant a manteniment de la neteja, jardineria i  llum; i amb  reforçar les línies de bus L7 i 

L8 de Balàfia. 

Toni Baró, Associació Veïnal. Dona les gràcies al Josep Ma. Pujal per la feina feta com a representant 

del Consell de Zona;  a les diferents regidories de l’Ajuntament pel suport que ens han donat durant 

aquests 50 anys; i als  Serveis Socials municipals a nivell d’acció comunitària. Denuncia el mal estat 

amb què està el pàrquing exterior del c/ Gandi, pel que fa a la manca il·luminació i el terra ple de 

clots, així com el pàrquing de vora les piscines. Suggereix tenir pàrquings dissuasius efectius per 

descongestionar el centre de la ciutat. Parla sobres: 1-  els dèficits d’espais grans que hi ha al barri, 

ja que el Centre Cívic s’està quedant petit; 2- buscar una solució al Mercat de Balàfia; 3- una part 

de l’antic tanatori que està desaprofitada; 4- l’Associació Veïnal vol que la gestió de l’escola de 

Balàfia es tutoritzi des de l’Ajuntament; 5- manca d’il·luminació, sobretot als passos de vianants; 6-  

el canvi a llum LED; i 7- replantar arbres. 

Jesús Nogués, veí. Pregunta sobre com està el tema del pla d’usos de l’Escola de  Balàfia. A més, 

reivindicar la zona vella del barri, ja que  tots els equipaments estan concentrats a la part nova. 

Rosa Castillo, Associació Veïnal. Explica la col·laboració amb el “Pla de Millora de l’Espai Públic” i la 

detecció de 37 incidències de les quals n’hi ha algunes que encara no s’han pogut resoldre i la 

urgència perquè es faci.   
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En atenció a les observacions que han anat fent les persones participants en la reunió, el Per en 

Cap, Miquel Pueyo, respon: 1- ara per ara no hi ha un projecte concret pel Mercat de Balàfia,  però 

de moment si que hi és per a Fleming-Ronda; 2- ens vam reunir amb veïns del Bloc Grup Voravia de 

la zona vella de Balàfia per si podrien estar interessats en el projecte de rehabilitació energètica 

que la Generalitat de Catalunya traurà a concurs; 3- l’enllumenat a Lleida està concessionat de fa 

anys i s’acaba el 2026, per tant, serà quan s’haurà de plantejar si aquest model satisfà o no; 4- des 

de medi ambient  es recomana no fer esporgues massa agressives, en conseqüència, s’ha de saber 

quin tipus d’arbre es planta a la via pública, dimensió, volum a fi que no tapi l’enllumenat; 5- es 

revisarà el que s’ha solucionat i el que no del Pla de Millora de l’Espai Públic i s’establiran prioritats. 

Finalitza explicant que aquest any és el 10è aniversari del traspàs del Sr. Juanjo Garra i creu  que 

l’Ajuntament i la ciutat haurien de tenir algun gest de record cap a ell, per tant, demana ajuda per 

triar l’acte que es podria fer.   

Tenint en compte altres observacions, la regidora del Consell de Zona05, Jordina Freixanet, respon: 

1-   que en aquests moments hi ha molts projectes amb relació a l’ús de l’escola de Balàfia, i encara 

no se sap quin ús se li donarà. En el cas que es mantingui públic, cal una inversió molt gran i si el 

Departament d’Educació de la Generalitat de Catalunya necessita un ús educatiu, nosaltres ens 

quedarem la resta i triarem de tots els projectes que hi ha, però estem esperant quants m2 volen 

des d’Educació per un ús educatiu o ens retornen l’edifici a la ciutat.  

 

Segon torn de preguntes i/o propostes: 

Isabel Sáez, vocalia de la dona. Es queixa que les voreres són molt estretes. 

Mourad El Boudouhi, “Asociación Watani para la Libertad y la Justícia. Pregunta quin percentatge 

de projectes a fer, reparacions, etc ha complert el govern de la corporació en aquesta zona. 

Toni Baró fa un aclariment a Mourad El Boudouhi i explica que una cosa són les associacions de 

veïns, que estan agrupades en una Federació veïnal i reconegudes per l’Ajuntament i l’altra, el 

Consell de zona. També explica que  hi ha un Grup Dinamitzador de zona, que es reuneix i fan unes 

propostes/peticions que les recopila el representant de zona al Consell de Ciutat. I el Consell de 

Ciutat és un òrgan consultiu, és a dir, fem suggeriments, però no forçosament s’ha de fer el que 

demanem. L’Associació Veïnal és un actor més dels que tenim aquí al Consell de Zona. 

Finalment, el Paer en Cap, Miquel Pueyo, fa una reflexió pel que fa a què la democràcia no és un 

sistema immòbil que una vegada s’obté queda garantida per sempre sinó que és una manera de 

viure i de conviure que ens obliga a aprendre coses, i el model de Consell de Ciutat i el de Zona ens 

obliga a tots a fer un exercici de  diàleg, de concertació i està inspirat en una voluntat de participació 

efectiva i una voluntat de transparència real. Després, evidentment, cada Consell de Zona i cada 

barri o zona té les seves singularitats.  

 

Sense cap altre tema a tractar en el dia d'avui es dona per finalitzada la sessió plenària. 

 

Secretaria Tècnica dels Consells de Zona 

Lleida, 15 de febrer del 2023 


